
Zápis 

z 6. zasedání Ústřední rady Orla o. s. konaného 

dne 6. listopadu 2010 v zasedací místnosti Orel ústředí Brno, Pellicova 2c 

 

Ad 1) Mše svatá 

Mši svatou slouţil Mons. Jan Graubner. 

 

Ad 2) Volby orgánů ÚR 

ÚR volí:  předsedající - Ludmila Kellerová 

   zapisovatele - Martina Sladká, Eliška Vecheta 

   ověřovatele - Stanislav Kamba, Boţetěch Kostelka 

   mandátovou komise  - Antonín Gazárek, Jaroslav Kočí 

   návrhová komise - Miluše Macková, Pavel Korger  

 

Program jednání:  

1. Mše svatá 
2. Volby orgánů ÚR 
- volba předsedajícího 
- schválení programu 
- volba mandátové komise 
- volba návrhové komise 
3. Slovo starosty Orla 
4 a) Zpráva o činnosti výkonného předsednictva 
 - schválení směrnice o vyznamenání 

 b) Změna členů odborných rad  
5. Zpráva ÚRK 
6. Kontrola úkolů z minulého zasedání 
7. Schválení plánů práce odborných rad na rok 2011 
8. Finance 
- Financování Orla 2010 
- Rozpočet Orla na rok 2011 
- Návrh metodiky přerozdělení dotací v roce 2011 
- schválení členských příspěvků 
9 a) Příprava sjezdu Orla 

b) Programová konference 
10. Různé 

 

ÚR schvaluje program se změnou 

H: 33-0-2 

 

ÚR schvaluje hosta ÚR otce Pavla Dokládala 

H: 23-8-4 

 

 

 

 



Ad 3) Slovo starosty 

Z důvodu odstoupení starosty L. Šustra byla předsedající L. Kellerová, která na úvod 

poděkovala za práci, kterou po celá léta L. Šustr v Orlu vykonával. 

 

Ad 4 a) Zpráva o činnosti výkonného předsednictva 
L. Kotík předloţil zprávu v písemné podobě a odpověděl některým členům ÚR na otázky 

(P. Korger, I. Slavotínek, V. Lednický)  

 

- L. Kotík informoval o tom, ţe se Orel stal zakládajícím členem v zájmovém sdruţení 

právnických osob Všesportovní kolegium ČR. Orel o. s. byl jeden z jedenácti zakládajících 

členů a nyní se pouze změnila právní subjektivita.  

 

ÚR schvaluje členství Orla ČR v zájmovém sdružení právnických osob Všesportovní 

kolegium ČR. 

H: 29-4-0 

 

- V. Lednický se dotázal, proč se navýšil úvazek na časopis Orel. 

- P. Ducháček reagoval na tento dotaz. Úvazek se nenavýšil, ale mnoţství hodin se 

poměrně rozdělilo na dva redaktory a to: P. Ducháčka a S. Sváčkovou v poměru 6:14 

hodin. Následně informoval, ţe za dobu jeho působení se náklady na časopis sníţili na 

70%, aniţ by se to odrazilo na kvalitě časopisu.  

 

VP předloţilo směrnici o vyznamenání Orla, která byla schválena následujícím usnesením: 

ÚR schvaluje směrnici o vyznamenávání Orla 

H: 35-0-0 

 

- Slovo duchovního rádce Orla Mons. Jana Graubnera 

Graubner: nechce zasahovat do jednání, ale konstatuje, ţe končí etapa budování orloven a 

to je příleţitost k poděkování odstupujícímu starostovi. Pro následující období je zásadním 

úkolem vypracování programu orelské výchovy a duchovní formace vedoucích členů. Ke 

splnění těchto úkolů je potřeba začít od duchovní rady Orla. To je důvod, proč navrhuje 

určité změny v duchovní radě. Od prvního společného setkání s duchovním rádcem nebyly 

dosud splněny dohodnuté úkoly. Vědom si své odpovědnosti vůči ČBK navrhuje: personální 

změny v duchovní radě a ustanovení komise pro vytvoření výchovného orelského 

programu. Po dva roky nabízí Orlu postní duchovní obnovu, na kterou je minimální odezva. 

Poprvé jich bylo 12, podruhé 20. Ve dnech 1. 4.- 3. 4. 2011 zve na Stojanov vedoucí a 

cvičitele ze všech ţup. Musí se začít s obnovou vedoucích pracovníků jednot, abychom 

měli naději na duchovní obnovu Orla.  

 

 

 

 

 

 



V. Lednický kritizoval spolupráci mezi různými skupinami ve farnostech.  

J. Graubner zdůraznil nutnost spolupráce.   

L. Kotík zopakoval informaci o vytvoření pracovní skupiny k této problematice.  

V diskuzi vystoupili dále S. Blaha, J. Nejman, I. Slavotínek, B. Hrazdírová, L. Kotík, A. 

Zelina 

J. Graubner odpověděl na dotazy a pro naléhavé povinnosti se s přítomnými rozloučil. 

 

L. Kellerová předloţila na základě dopisu J. Graubnera návrh na nového předsedu DR P. 

Dokládala. 

 

L. Kellerová poţádala delegáty, aby se přešlo k hlasování předsedovy duchovní rady Orla. 

 

Diskuze: 

S. Blaha vznesl protest proti odvolání. 

J. Nejman řekl, ţe je nutné akceptovat návrh otce Graubnera. 

I. Slavotínek by nechal stávajícího předsedu P. Kopeckého, protoţe jako člen DR 

nezaznamenal, ţe by rada pracovala hůř, neţ v minulých letech. 

B. Hrazdírová reagovala, ţe P. Kopecký není manaţer a sám opakovaně přiznal, ţe je 

velice vytíţený na církevním soudě a v rámci farnosti. 

Dokládal přiznal, ţe snaţí všechno, co se týká této situace přijmout jako velký kříţ a o 

návrhu otce arcibiskupa se snad bude hlasovat. Taky očekává, ţe v případě přijetí bude 

spolupracovat s P. Kopeckým nadále. 

L. Kotík konstatoval, ţe DR měla úkoly a nic nepřipravila. P. Kopecký se nezapojil ani do 

pracovní skupiny připravujících materiály na programovou konferenci. 

A. Zelina nesouhlasil s kandidaturou P. Dokládala, protoţe je veden v seznamech 

spolupracovníků STB.  

S. Ţák řekl, aby se bratr A. Zelina nechytal něčeho na papíře, protoţe v těch seznamech 

byl i kardinál Tomášek a tomu přece bratr Zelina nemůţe věřit. 

J. Nejman trval na ukončení diskuze. 

P. Dokládal podrobně objasnil důvody, proč se jeho jméno objevilo v některých seznamech 

spolupracovníku STB. Následně předloţil soudní rozhodnutí, které v plném rozsahu popírá 

jeho jakoukoliv spolupráci s STB. O těchto záleţitostech informoval i své představené a ti 

mu vyjádřili plnou podporu. Nakonec konstatoval své zklamání z neférových útoků na jeho 

osobu.  

Následně L. Kellerová poţádala A. Zelinu o omluvu.  

 

ÚR odvolává P. Kopeckého z funkce předsedy duchovní rady.  

H: 15 pro návrh neprošel 

 
 
 
 
 
 



Ad 4 b) Změna členů odborných rad  
 

Německý informoval o rezignaci sestry J. Tenglová na pozici členky TVR a navrhuje 

společně s místopředsedou TVR P. Gabrielem bratra Kamila Basovníka z jednoty Orla 

Uherské Hradiště. Proběhla diskuze, do které se zapojili bratři Blaha, Kolář, Kamba a 

Grenar a následně bylo přijato níţe uvedené usnesení: 

 

ÚR schvaluje na funkci člena TVR – garanta stolního tenisu bratra Kamila Basovníka 

H: 20 pro návrh prošel 

 

Ad 5) Zpráva ÚRK  

L. Šmíd okomentoval zprávu ÚRK, ţe ze všech zjišťování vţdy došli k negativnímu 

výsledku. Kontrola jednoty Vyškov proběhla tak, ţe nebyly shledány ţádné závady. Při 

kontrole ţupy Klapilovy závady shledány byly a na základě nich stále probíhá šetření 

rozhodčího sboru. Následovala diskuse, do které se zapojil A. Gazárek, I. Slavotínek, S. 

Kamba, P. Ducháček 

 

Diskuze: 

A. Gazárek polemizoval, ţe to není zpráva komise, ale pouze jejího předsedy a dotázal se, 

jak koná ÚRS, kdyţ půl roku není schopna zaujmout stanovisko. Dále polemizoval 

s kontrolou jednoty Vyškov, nemůţe souhlasit s tím, ţe nebyly shledány závady. 

L. Šmíd řekl, ţe při kontrole bylo zjištěno, ţe nebyl svolán sjezd a orgány ţupy vystupovaly 

bez mandátu a to i v hospodářských věcech, coţ by mohl být i trestný čin. 

I. Slavotínek se otázal, proč tedy ÚRS nejedná. 

P. Ducháček reagoval na dotaz a řekl, ţe celá věc je právně komplikovaná. Probíhá 

shromaţďování dokumentů, ale rozhodčí sbor se ještě nesešel, aby rozhodnul. Hrozí i 

závaţnější právní jednání. 

S. Kamba řekl, ţe je třeba hledat cesty ke smíření.  

 

 

Kellerová nechala hlasovat o následujícím usnesení: 

ÚR bere na vědomí zprávu předsedy ÚRK s výhradou místopředsedy ÚRK 

H: 28-0-6 

 

Ad 6) Kontrola úkolů z minulého zasedání 
 
L. Kellerová vyzvala k diskusi o předloţeném materiálu - kontrola úkolů z minulého 

zasedání připravený L. Kotíkem, do které se zapojili M. Macková a S. Kamba. 

L. Kotík vysvětlil, ţe v rámci úkolu zasílat zápisy do ţup se tak činí. Současně však bývají 

zápisy vyvěšeny i na orelských webových stránkách. 

 

Ad 7) Schválení plánů práce odborných rad na rok 2011 
 
Plány práce byly předloţeny v písemné podobě. 



 

V. Lednický: diskuse nebude? Uţ vloni jsem řekl, ţe mi ty plány připomínají diplomovou 

práci Marka Bendy. Taková práce v Orlu je špatná. Tím by se mělo zabývat programová 

konference. 

L. Kotík: povinnost je předkládat plán akcí, nikoliv vizi. 

Lednický: navrhuji, aby rady pracovaly jinak. Myslím, ţe není jejich prací pořádat akce. 

Navrhuji, aby se toto projednalo a přehodnotilo na programové konferenci. 

Kotík: Ale rady splnily, co jsme po nich chtěli. 

Kamba: Úkoly radám zadává předsednictvo, dnes jim můţeme tedy zadat úkoly. 

Kotík: tak navrhněte, zatím umíme akorát kritizovat. 

 

ÚR schvaluje plán činnosti TVR, DR, KR, EHR, RM 

H: 33-2-1 

 

Ad 8) Finance 
- Financování Orla 2010 
- Rozpočet Orla na rok 2011 
- Návrh metodiky přerozdělení dotací v roce 2011 
- Schválení členských příspěvků 
 

- Financování Orla 2010 

Předloţený materiál okomentoval L. Kotík, kdy informoval, ţe byly pouze dvě rozpočtová 
opatření a příjmová stránka rozpočtu byla naplněna. Neproběhla ţádná diskuse. 

- Rozpočet Orla na rok 2011 

Předloţený materiál opět okomentoval L. Kotík s tím, ţe překládaný rozpočet na rok 2011 

vychází ze zatím dostupných informací a je sloţen jako minimalistický, tedy jsou započítány 

v podstatě ve všech bodech ty nejhorší odhady. Rozpočet je také sestaven jako vyrovnaný, 

ale je otázkou pro Ústřední radu Orla, zda by v době finanční krize nemohl být lehce 

schodkový. 

 

Diskuze: 

A. Zelina vznesl dotaz, proč jsou náklady na OFL příliš vysoké, coţ mu zodpověděl P. 

Gabriel a vysvětlil význam navýšení vzhledem k tomu, ţe ústředí (vedení OFL) hradí 

kompletně všechny rozhodčí na turnajích OFL vyjma elévů a ţákyň, kde pískají rozhodčí 

pořádajících jednot (tam se startovné nezvedlo). Taktéţ je do navýšení započítáno 

průměrné cestovné rozhodčích, které deleguje ředitel OFL na turnaje.  

S. Kamba navrhl, aby se vrátilo 70% z členských příspěvků zpátky do jednot. 

M. Macková poţádala o mimořádnou dotaci odhadem 50 000 Kč na knihu Historie Orla 

Sedlákovy ţupy. 



P. Korger nesouhlasil, protoţe se půjčky nevrací.  

V. Lednický navrhl, aby časopis Orel vycházel pouze v elektronické podobě 

Kotík reagoval, ţe časopis pouze elektronicky nemá vliv na jeho rozpočet, protoţe se musí 

platit grafická úprava. Tisk časopisu pokryjí odběratelé. 

B. Kostelka podpořil tiskovou podobu časopisu. 

J. Nejman navrhl zpoplatnění účasti na sjezdu Orla. 

P. Grenar vyhodnotil půjčky za principielně špatné, pokud není jistota návratu. 

L. Šmíd vznesl připomínku k poloţce pojištění. EHR by měla v rozpočtu 2012 prověřit, zda 

by při rozsahu majetku nebylo výhodnější neplatit pojistky, ale zaloţit si vlastní pojistný 

fond.  

 

Kellerová nechala hlasovat o návrhu S. Kamby o „vrácení“ 70 % příspěvků do jednot. 

Hlasování neprošlo, ale mandátová komise v danou chvíli neví počet přítomných delegátů, 

tak bylo navrţeno opakované hlasování. 

 

ÚR schvaluje rozpočet Orla na rok 2011 se změnou – odvod členských příspěvků 

30% na ústředí 

H: 19-8-6  

 

M. Macková stáhla na základě hlasování ţádost ţupy o mimořádnou dotaci. 

P. Grenar se otázal, jak se to dotkne tato změna rozpočtu. Reagoval L. Kotík s prvotním 

odhadem 560 000 Kč. 

Následovala bouřlivá diskuse, kdy se předsedající marně snaţila o kultivaci prostředí.  

 
- Návrh metodiky přerozdělení dotací v roce 2011 
L. Kotík odpověděl na dotazy k návrhu metodiky přerozdělení. Zmínil, ţe hlavní je 

efektivnost a časová nákladnost na zpracování. 

L. Kotík informoval o skutečnosti, ţe státní peníze mohou jít jen do sportu, proto musí být 

ostatní aktivity placeny z příspěvků.  

J. Nejman poţádal, aby to šly veškeré dotace přes ţupu a bylo to podmíněno schválením 

ţupy. 

 

 

ÚR schvaluje se změnou směrnici o přerozdělení finančních prostředků 1. 1. 2011 

 

H: pro 25 návrh prošel 

 

- Schválení členských příspěvků 
 
L. Kotík předal podnět k diskuzi, zda nezváţit zvednutí členských příspěvků. 

I. Slavotínek se vyjádřil nesouhlasně s tím, ţe je mnoho sociálně slabých rodin, které si 

nemohou dovolit zaplatit. 

P. Gabriel navrhl jednotné členské příspěvky 200 Kč. 

 



 

L. Kotík navrhl: do 18 let členské příspěvky ve výši 100,- Kč 

H: 19-10-2 

L. Kotík navrhl: 18-70 let členské příspěvky ve výši 250,- Kč 

H: 9-16-7 

L. Kotík navrhl: 18-70 let členské příspěvky ve výši 200,- Kč 

H: 31-0-0 

L. Kotík navrhl: nad 70 let členské příspěvky ve výši 100,- Kč 

H: 28-0-3 

 

ÚR schvaluje členské příspěvky ve výši do 18 let ve výši 100,- Kč 

      18-70 let ve výši 200,- Kč 

      nad 70 let ve výši 100,- Kč 

H: 31-0-3 

 

9a) Příprava sjezdu Orla 
 
Klíč pro delegáty sjezdu  

 

ÚR schvaluje klíč na počet delegátů na Ústřední sjezd Orla v roce 2011. 1 zástupce 

na každých započatých 300 členů župy se stavem k 31. 12. 2010  

H: 25-7-2 

 

Diskuze: 

J. Nejman navrhl, aby byl 1 zástupce na kaţdých započatých 200 členů ţupy se stavem 

k 31. 12. 2010. Současně zmínil sjezdový poplatek. 

I. Slavotínek se dotázal, proč je nutný dvoudenní sjezd. Nové vedení si určí nové 

směřování Orla. Následně se můţe uskutečnit programová konference.   

A. Zelina trval na oddělení programové konference od Sjezdu. Delegáti na sjezd a účastníci 

programové konference jsou dle jeho názoru rozdílní lidé.  

P. Kolář povaţuje za důleţité připravit materiály a pak uskutečnit programovou konferenci. 

V. Lednický navrhl, aby někdo vypracoval stanovy v několika variantách, které by byly 

nabídnuty, z nichţ by se vybrala ta nejlepší varianta. 

Po společné diskuzi bylo odsouhlaseno, ţe sjezd bude jednodenní. 

 

O místo konání se přihlásila pouze ţupa Stojanova a to Orel jednota Rovensko. 

 

ÚR schvaluje konání Ústředního sjezdu Orla v Orlovně v Rovensku u Zábřehu 

H: 23-0-5 

ÚR souhlasí s finanční spoluúčastí delegátů Sjezdu Orla o. s. 

H: 25-0-3 

 

 

- Programová skupina 



Někteří navrţení členové programové skupiny se vyjádřili k seznamu témat, kterým by se 

mělo věnovat na programové konferenci, aby se do konce roku připravil materiál, který 

bude k předloţení na výročních schůzích a ţupních sjezdech. 

 

ÚR schvaluje změnu termínu konání programové konference po termínu sjezdu. 

 H: 19-8-1 

- Termín programové konference 

 

Hlasování o konání programové konference v měsíci říjnu 

H: 13-13-2 

Hlasování o konání programové konference v měsíci květnu 

H: 12-13-3 

 

Ad 10) Různé 

- B. Kostelka přednesl informace o: 

 

Publikaci „Příběhy třetího odboje“ (Luděk Navara, Miroslav Kasáček) 

Část první – „Vítej v pekle, bílý Orle“ 

Ústřední orelská pouť na sv. Hostýne 1948 a její následky. Příběhy pronásledovaných 

členů předsednictva Orla. Kniha je doprovázena výstiţnou výstavou 10 panelů z orelské 

historie vztahující se k popisovaným příběhům. Prezentace knihy s autorským doprovodem 

a výstavou je moţno kontaktovat: Miroslav Kasáček – 605 259 837 

 

Garant brněnského biskupství – výstava „Jan Bula“  

Jan Růţička, Petrov 5, 774 531 055 

Kanonizační řízení vede Mons. Mgr. Karel Orlita, 543 237 051 

Motto výstavy „ Věřím, ţe můj krátký ţivot nebyl nadarmo“ 

Biskupství brněnské T: 543 235 030 

    Fax: 543 237 042 

    e-mail: biskbrno@vol.cz 

    www.kanonizace.biskupstvi.cz 

 

 

 

Č. Škvařil vyjádřil význam duchovní rady pro přípravu dobrého výchovného programu. 

  

L. Kellerová navrhla usnesení ve znění: 

ÚR se distancuje od výroků bratra Antonína Zeliny a omlouvá se bratru Pavlu 

Dokládalovi. 

H: 16-9-3 

S. Kamba navrhl následující usnesení: 

ÚR děkuje odstupujícímu starostovi bratru Ladislavu Šustrovi st. 

H: 28-0-0 

Návrhová komise přednesla odsouhlasená usnesení. 



Předsedající L. Kellerová se rozloučila s přítomnými delegáty a ukončila zasedání ÚR. 

 

Zapsala: M. Sladká, E. Vecheta 

 

 

 

 

  

Ověřil:  

 

Ing. Stanislav Kamba v.r. 

 

Boţetěch Kostelka v.r. 
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